
ماه 1398  2 آبان   چهارشـــنبه 22 
 ســـال یازدهم  شـــماره 1608 

s e p e h r g h a r b . n e w s @ g m a i l . c o mw w w . s e p e h r p r e s s . c o m

شتابدهنده ها فضای جدیدی را 
برای تجار فراهم کنند

سپهرغرب، گروه خبر: رئیس اتاق بازرگانی، صنایع 
و معادن و کشــاورزی همدان گفت: فعالانی که در 
باید زمینه حضور  بخش شتابدهنده ها فعالیت دارند 

صنعتگران و تجار در این عرصه را فراهم کنند.
علی اصغــر زبردســت در همایــش »شــتابدهنده های 
هم پیوند در دانشــگاه بوعلی سینا« اظهار کرد: فضای امروز 
کسب و کار مانند گذشــته نیست و این موضوع برای اتاق 

بازرگانی ملموس است.
وی بــا بیان اینکه در کشــور و در اســتان با تجارت و 
صنعت ســنتی روبرو هســتیم افزود: صنعتگران و تجار ما 

مدت طولانی به صورت سنتی کار کرده اند.
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایع و معادن و کشــاورزی 
همدان با اشــاره به اینکه نــوآوری و تکنولوژی های جدید 
راه اندازی شــده که با وضعیت فعلی ما سنخیت ندارد ادامه 
داد: مسئولان و فعالان اقتصادی باید فضای جدید کسب و 

کار را بپذیرند.
وی تصریح کــرد: فعالان این حوزه جدید باید بتوانند با 
ایده های نو فعالان اقتصادی سنتی را جذب کرده و با خود 

همراه کنند.
زبردست با بیان اینکه فعالانی که در بخش شتابدهنده ها 
فعالیت دارند باید زمینه حضــور صنعتگران و تجار در این 
عرصه را فراهم کنند افزود: این فعالان با جرات و جســارت 

ایده های جدید را ارائه دهند.
وی با اشــاره به اینکه شرکت های دانش بنیان خوبی در 
اســتان شــکل گرفته و نوآوری های خوبی انجام شده است 

گفت: شتابدهنده ها باید با سرعت بیشتری حرکت کنند.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی همدان 
با بیــان اینکه اتــاق بازرگانی باید در ایــن زمینه بیش از 
پیش نشســت های متعدد برگزار کند گفــت: فعالان امروز 
در بخش های مختلف مستاصل هستند بنابراین فعالیت های 
فعالان اقتصادی با وجود شتابدهنده ها به نحو بهتری انجام 

خواهد شد.
معاون پژوهشی و فناوری دانشــگاه بوعلی سینا همدان 
نیز با بیان اینکه امروز در کشــور شــاهد رشد و شکوفایی 
شرکت های دانش بنیان هستیم گفت: باید یک اکوسیستم 

کارآفرینی ایجاد کنیم.
غلامحسین مجذوبی با بیان اینکه در دنیای امروز باید با 
واژگانی چون کسب ثروت از علم، کارآفرینی، استارت آپ و 
دانش بنیان آشنا شویم اظهار کرد: باید به این واژگان جامه 

عمل بپوشانیم.
وی با اشــاره به اینکه امروز در کشــور شــاهد رشد و 
شکوفایی شرکت های دانش بنیان هســتیم افزود: دانشگاه 

بوعلی سینا نیز در این مسیر در حال حرکت است.
معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه بوعلی سینا همدان با 
اشاره به اینکه مشکلات زیادی در این مسیر وجود دارد اما 
نباید ناامید شــد ادامه داد: منحنی رشد مقالات علمی در 
دانشــگاه بوعلی آغاز شده به طوری که در سال 2001، 10 
مقاله علمی چاپ شده در حالی که در سال 2019، یک هزار 

و 450 مقاله بین المللی چاپ شده است.
وی با اشاره به اینکه صنعت و دانشگاه باید پیوند بخورد 
گفت: در دانشگاه بوعلی فضایی به مساحت یک هزار و 500 
متر مربع برای مرکز نوآوری تعبیه شــده که شتابدهنده ها 

نیز به این مرکز متصل خواهند شد.
مجذوبی با تاکید بر اینکه باید یک اکوسیستم کارآفرینی 
ایجاد کنیم افزود: مســئولان دانشگاه بوعلی، دانشجویان و 
سرمایه گذاران ریســک پذیری نقش ارزنده ای برای ساخت 

این اکوسیستم خواهند داشت.
وی اظهار کرد: هدف ما کســب ثروت از علم اســت به 
طوری که شــرکت های دانش بنیان به مراتب درآمدی بیش 

از درآمد نفت دارند.
معاون پژوهشــی و فناوری دانشگاه بوعلی سینا همدان 
در پایان به رشــد روزافزون مشاغل خدماتی در آینده خبر 
داد و گفت: وضعیت مشاغل در آینده در حوزه کشاورزی 3 

درصد، تولیدی 4 درصد و خدماتی 93 درصد خواهد بود.

خبــر

خبــر
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نویســنده: اگر دنبال حال خــوب می گردید کتاب 
ساجی را بخوانید

 اگر خواندیم و حالمان خوب نشــد چه کســی 
پاسخگوست؟

اصناف: نمایندگی ها کالای قاچاق می فروشند
 جل الخالــق، احیاناً آن ها نماینــده قاچاقچیان 

هستند!
شهرداری: استقرار کتابخانه سیار شهری راه مهربان

 دوســت مهربان به وســیله راه مهربان به دست 
ما می رسد.

ورزش: شهرداری همدان در خانه متوقف شد
 همینه که همدانی ها میگن، خانه بمانی هی.

خبر: پل تاریخی نهاوند مرمت شد
 پس می توان گفت که به نوعی تاریخ مرمت شد.

خبر: حداقل حقــوق کارگران برای ســال آینده باید 
واقعی باشد

 حقیقتاً هرسال واقعی شود وقوع پیدا می کند.
گزارش: سیل برگردان ها دغدغه اصلی شهرداری

 رو به کجا می خواهند برگردانند.
سیاســی: حضور خانم ها در تســخیر لانه جاسوسی، 

حضور واقعی بود
 البته حضور آقایان هم حضوری واقعی بود.

لهجه: آدم می وا قت پولش آلو بخوره
 منظورت آلو خیس یا خشــک یا آلو بخارا یا آلو 

سیاه یا آلو سبز یا آلو...
مناسبت: این ایام حقیقتاً ایام وحدت مسلمین است

 ایام گذشــته هــم باید ایام وحدت مســلمین 
می بود.

آموزه: امام خمینی )ره( حتی از غیبت غیرمســتقیم 
هم جلوگیری می کرد

 پس وای به حال برخی از ما که مستمر مرتکب 
این گناه می شویم.

نوبخت: بودجه سال آینده دوساله بسته نمی شود
 اگر هم بسته شود با تورم باز می شود.

صالحی: تولید اورانیوم با غنای کم افزایش یافت
 غناش رو ببر بالا، مدافعان کشور آماده اند.
خبر: 60 درصد پزشکان هنوز از مالیات فراریند

 نخبه اند دیگه، چه باید کرد!

تلخکخان
فوق تخصص بیماری های خون و سرطان مطرح کرد:

درمان سرطان بدون پت اسکن جایگاهی ندارد
لزوم استقرار تجهیزات پت اسکن در مرکز جامع سرطان غرب کشور

ســپهرغرب، گروه خبر - ســمیرا گمار: 
فوق تخصص بیماری های خون و ســرطان با 
بیان اینکه درمان ســرطان بدون پت اسکن 
همه  درمان  تشخیص  گفت:  ندارد،  جایگاهی 

انواع سرطان ها نیاز به این دستگاه دارد.
بررسی ها نشان می دهد سرطان از بیماری های 
شایع در جهان بوده و مرز جغرافیایی خاصی هم 
ندارد چنانکه ایران نیز همانند بســیاری از نقاط 
دنیا درگیر این بیماری اســت و بر اســاس آمار 
وزارت بهداشــت، حدود 400 هزار فرد مبتلا به 
ســرطان در کشــور وجود دارد که هرسال، 90 

هزار نفر به این جمعیت اضافه می شود.
نگاهی به آمار این بیماری در همدان نشــان 
می دهد که ســرطان در این اســتان نیز گریبان 
بســیاری را گرفته و تعداد بیماران مبتلابه انواع 
آن از یــک هزار و 300 نفر در ســال 84 به دو 
هــزار و 300 نفر در ســال 94 رســیده ؛ اینکه 
هنوز بســیاری از مردم جامعه شناخت درستی از 
بیماری سرطان و راه های پیشگیری آن از اصلاح 
الگوهای تغذیه ای تا سبک زندگی صحیح ندارند، 
یکســوی قضیه اســت و اینکه چطور می توان با 
پیشــرفت تجهیزات به پیشــگیری و درمان این 
بیماری کمک کرد، مســئله ای دیگر که بیشــتر 

متوجه مسؤولان و متولیان امر است.
بــه گفتــه کارشناســان، عامــل 12 درصد 
مرگ ومیــر در جهان بیماری ســرطان اســت و 
بر همین اساس پیشــگیری و تشخیص زودرس 
در درمان و ممانعت از شــیوع آن نقش بسزایی 
دارد؛ دراین بین یکی از روش های کمک کننده به 
بیماری تصویربرداری پزشــکی  این  روند درمان 
هســته ای، به منظــور تولید تصاویر ســه بعدی و 
رنگــی از فرایندهای عملکــردی در درون بدن 

انســان است که با عنوان »پت اســکن« شناخته 
می شــود و از آن می توان برای تشخیص بیماری 
و میزان توسعه آن در بدن بهره برد که برخی از 

نقاط کشور به این دستگاه مجهز شده اند.
برای  این مقدمــه،  بــا  خبرنگار ســپهرغرب 
بیمارستان جامع  تجهیز  امکان  بررســی موضوع 
ســرطان همدان به »پت اسکن« با توجه به تعداد 
بیماران سرطانی در استان و البته سایر استان ها 
گفت وگویی با دکتر محمد عباسی، فوق تخصص 
بیماری هــای خون و ســرطان بزرگ ســالان در 
همدان انجــام داده که در ادامــه بخش هایی از 

آن را می خوانید:
     پت اســکن مؤثــر درروند درمان 

بیمار سرطان/ ترسیم دورنما برای 
محمد عباســی با تأکید بر ضرورت اســتقرار 
پت اســکن در همدان، عنوان کرد: این دســتگاه 
به عنوان یک روش تشــخیص بسیار دقیق نه تنها 
این امــکان را به پزشــک می دهد تا پیشــرفت 
ســرطان را ارزیابــی کنــد بلکــه به بیمــار نیز 

ارائه می کند. دورنمایی از آینده بیماری اش 
وی بــا تأکید بر اینکه درمان ســرطان بدون 
پت اســکن جایگاهی نــدارد، تصریــح کرد: این 
دستگاه بر اطلاعات پزشــک افزوده و در تعیین 
روند درمان بیمار بــه وی کمک می کند تا بداند 
کدام روش برای چه نوع ســرطانی مؤثر است؛ به 
عبارتی تشخیص درمان همه انواع سرطان ها نیاز 

به پت اسکن دارد.
این فوق تخصص بیماری های خون و سرطان 
بزرگ ســالان با اشــاره به راه اندازی مرکز جامع 
سرطان در بیمارستان بعثت همدان، افزود: بنده 
بــا متولیان امــر در خصوص لزوم اســتقرار این 
دستگاه در اســتان صحبت کردم، چراکه گریزی 

از این امر نیســت و پت اسکن، از سی تی اسکن و 
ام آرآی برای این مرکز ضروری تر بوده؛ که ظاهراً 

این مسئله در دست بررسی است.
عباســی با بیان اینکه در آوردن پت  اسکن به 
همدان توســط بخش خصوصی و دولتی تردیدی 
وجود ندارد، ابراز کرد: در حال حاضر بیمارستان 
دولتــی شــریعتی و مســیح دانشــوری تهران، 
بیمارســتان خصوصی آستان قدس مشهد، مرکز 
خاتم الانبیــا در تهران و یک مرکــز نیز در کرج 
دارای تجهیــزات پت اســکن هســتند و بیماران 

شــهرهای دیگر به این مراکز مراجعه می کنند.
وی با تأکید بر اینکه همه بیماران ســرطانی 
به اســتفاده از این روش تشــخیصی نیاز دارند و 
ما بســته به شرایط مالی بیمار، او را به پت اسکن 
ارجاع می دهیم، اذعــان کرد: بیش از 90 درصد 
بیماران ســرطانی باید در مرحله نخست بیماری 
از این روش استفاده کنند تا پزشک بر اساس آن 
بــرای روند درمان تصمیم بگیرد، اما معمولاً همه 
افراد توان پرداخت هفت  تا هشت میلیون تومان 

برای این کار را ندارند.
این متخصص ســرطان ادامه داد: تا برای مثال 
اگر خانمی سرطان ســینه داشته باشد پت اسکن 
سایر اعضای درگیر با سرطان را هم نشان می دهد، 
اینکه مثلًا روده و کبد بیمار هم درگیر است یا نه، 
معمولاً اگر این طور باشد او را برای جراحی سنگین 
اینکه پت اسکن نشان دهنده  نمی فرســتیم، ضمن 
میــزان موفقیت آمیز بودن درمان اســت و به ویژه 
برای غدد لنفاوی بسیار اهمیت دارد که نوع درمان 

ادامه داشته باشد یا خیر.
عباســی با بیان اینکه استفاده از این دستگاه 
چهار ســال اســت رونق گرفته، به خاطره ای از 
دوران دانشــجویی خود اشــاره و یادآوری کرد: 

برای نخستین بار زمانی که دانشجو بودم استادم 
می گفت در اسپانیا بر اساس امواج صوتی وضعیت 
بافت های بدن را مشخص می کنند، چیزی مشابه 
ســونوگرافی که اگرچه کمک کننده بود اما کافی 
نبود تا اینکه در ســال 68 سی تی اســکن، سپس 
ام آرآی با کاربری وســیع و درنهایت پت اســکن 

وارد شد.
وی تأکید کرد: این دســتگاه از ســال 2001 
بــرای درمان ســرطان  در کشــورهای غربــی 
مورداســتفاده قرار می گیرد اما به صورت گسترده 
چهار سال است که از آن استفاده می شود و چون 
وجود دارد ما به عنوان پزشــک موظف هستیم به 
بیمار بگوییم که از این روش تشــخیصی استفاده 
کند، اگرچه هر بار هفت تا هشــت میلیون تومان 

هزینه در بردارد.
این پزشــک همدانی در پایان ســخنان خود، 
گفت: استقرار   این دســتگاه در همدان هزینه ها 
را کاهــش نمی دهد اما بیمــار را از اتلاف وقت، 
هزینه هــای رفت وآمــد و دشــواری درمــان در 
شــهرهای دیگر خلاص می کنــد، چراکه گاهی 
پت اســکن 10 تــا 15 روز طول می کشــد و ما 
تا  مجبور می شــویم زودتــر درخواســت دهیم 

انجام شود. به موقع 
در خاتمه باید گفت؛ نگاهی به گسترش مراکز 
درمانی همدان و کمک به پیشــگیری از بیماری 
افسارگسیخته سرطان طی چند سال اخیر نشان 
می دهد یک عزم جدی برای اســتقرار تجهیزات 
پزشکی مورد نیاز بیماران استان و البته بیماران 
دیگر شهرهای کشــور در همدان وجود دارد که 
راه اندازی مرکز جامع سرطان نیز مسئله ای است 

که بر این امر صحه می گذارد.
امــا همان طور کــه در متن بالا و به درســتی 

اشــاره شــد، جای خالی دســتگاه پت اسکن در 
همدان حس می شــود، روشــن اســت که درد 
بیماری بــرای فرد و خانواده اش کافی اســت و 
رفتن به یک شــهر دیگر بــرای درمان، زحمتی 
مضاعــف بــر او و اطرافیانش تحمیــل می کند. 
حال ســؤال اساســی این اســت که با توجه به 
اینکه ســاخت مرکز جامع ســرطان غرب کشور 
در بیمارســتان بعثت در دســت اجرا است بهتر 
نیست شرایط برای استقرار پت اسکن نیز در این 
بیمارستان فراهم شود تا علاوه بر بیماران استان، 
مراجعه کنندگان غرب کشــور و حتی خارجی نیز 
از این امکان برای درمان و پیشــگیری از بیماری 

بهره مند شوند؟ خود 
و نکته پایانــی اینکه؛ یکی از موضوعات مورد 
توجه در استان همدان عنایت ویژه مسؤولان در 
است،  به صنعت گردشــگری  بخش های مختلف 
البته این حوزه فقط محدود به جذب گردشــگر 
برای بازدیــد از دیدنی های طبیعــی، تاریخی و 
فرهنگی اســتان نیســت، بلکه می توان با تقویت 
گام های  نیز  زیرساخت های گردشگری ســلامت 
بلندی برداشــت کــه ایجاد فرصت های شــغلی، 
درآمدزایی و کاهش فقر نخستین نتایج آن است.
یکی از زیرشــاخه های گردشــگری ســلامت 
»گردشــگری پزشــکی« اســت و ازآنجایی کــه 
به طــور مســتقیم با جان و ســلامت گردشــگر 
بوده  نوع گردشگری  مرتبط است حســاس ترین 
و اســتان همدان این ظرفیــت را دارد تا باوجود 
پزشــکان متبحر و باتجربه، ســابقه علم پزشکی، 
وجود زیرســاخت های درمانــی و نظارتی، وجود 
استاندارد و استقرار  بیمارستان ها و کلینیک های 
تجهیزات پزشــکی کامل و به روز، در این بخش 

گام های مؤثری بردارد.

قطار بیست و ششمین جشنواره تئاتر بین المللی کودک و نوجوان در همدان به ایستگاه پایانی رسید
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بر توجه آموزش در شهرستان ها تاکید کرد

اسدبیگی:  طیبه   - خبر  گروه  سپهرغرب، 
تئاتر  بین المللی  جشنواره  ششمین  و  بیست 
کودک و نوجوان در همدان روز گذشــته در 
محل مجتمــع فرهنگی و هنری ابن ســینا 
اســتان همدان با معرفی آثار برگزیده به کار 

خود پایان داد.
معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با بیان 
اینکه افراد با اســتعداد در شهرستان ها ناشناخته 
مانده اند و نیاز به آموزش دارند اظهار کرد: امروزه 
بیشترین نیاز ما آموزش کودکان و نوجوان در حوزه 

فرهنگ و هنر است.
علی اصغــر کاراندیش با بیــان اینکه تا فرهنگ 
در جامعــه ارتقــا نیابد تمام تلاش هــای در حوزه 
اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، عمرانی و... به نتیجه 
مطلوب نمی رسد تصریح کرد: فرهنگ در کشور ما 

مظلوم است و نیاز به توجه ویژه دارد.
وی از مســئولین خواســت تا برای رســیدن 
به پیشــرفت همه جانبه و توســعه پایدار موضوع 
فرهنــگ و هنر را بیش از پیش مــورد توجه قرار 
داده و آموزش را گسترش دهند چرا که آموزش در 

شهرستان ها مغفول مانده است.
نماینــده مردم همــدان و فامنیــن در مجلس 
شورای اســلامی با اشاره به اینکه در این چند روز 
فضای با نشاطی در همدان و کشور ایجاد شد خاطر 

نشــان کرد: اگر هنر نباشد جامعه می میرد چرا که 
هنر حرکت مینیاتوری تربیت انسان است و با زبان 

خود زیبایی های انسان را به جامعه می شناساند.
حمید رضا حاجی بابایی با ابــراز اینکه بهترین 
شــکل انتقال یک مفهوم به جامعه زبان هنر است 
اذعــان کرد: هنرمنــدان ما طیف گســترده ای از 
اجتماع هســتند و مردم احتــرام خاصی برای آنها 
قائل اند، من نیز به احترام انها در این مراسم حضور 

یافته ام.
وی با اشــاره به اینکه همدان بــه عنوان نماد 
هنری و فرهنگی کشــور بیش از ایــن باید مورد 
توجــه قرار گیــرد تاکید کرد: آمادگی در اســتان 
بالاست و توقع داریم با پیگیری های صورت گرفته 
جشــنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان نیز به 

همدان بازگردد.
معاون سیاســی امنیتی استاندار همدان با بیان 
اینکه اعتقاد ما بر این اســت که مکتب اســلام با 
همــه جانبه نگری نگاه ویــژه ای به هنر و هنرمند 
دارد گفت: سیاســت و برنامه ریزی نظام جمهوری 
اسلامی به گونه ای است که عرصه را برای فعالیت 
هنرمندان فراهــم کرده تا تاثیر گــذاری خود در 

جامعه را نشان د دهند.
مصطفــی آزاد بخت مردم همدان را مردمانی با 
فرهنگ، با هوش و مهمان نواز دعنوان کرد و افزود: 

این ظرفیت و توانمندی در استان وجود داشته که 
از 26 جشنواره 20 دوره آن در همدان برگزار شده 
اســت و امیدواریم که مســئولین در راستای بهتر 

شدن آن تلاش کنند.
وی با اشــاره به اینکه هنرمنــدان با زبان هنر 
می تواننــد در جامعه اثر گذار باشــند اذعان کرد: 
خوشــبختانه در تمام عرصه ها حــرف برای گفتن 
داریــم و در حوزه هنر نیز به خوبی توانســته ایم 

اثر گذار باشیم.
مدیرکل هنرهــای نمایشــی وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی در این مراســم با تاکید بر اینکه 
کودکان و نوجوانان امانتی در دســت ما هستند و 
باید قدر آنها را دانســته و برای تعالی و رشــد انها 
تــلاش کنیم اظهار کرد: از همیــن حالا باید برای 

دوره بعد جشنواره کار خود را آغاز کنیم.
شهرام کرمی به ضرورت تئاتر معاصر اشاره و با 
بیان اینکه تئاتر کودک و نوجوان بسیار مهم و موثر 
است چرا که با زبان خلاقانه و هنر در تربیت نسل 
آینــده و ایران نقش موثــری دارد گفت: هنر تئاتر 
بــه خاطر نقش تربیتی که دارد همچون نان واجب 

است و باید در راستای اعتلای آن تلاش کرد.
دبیر بیست و ششمین جشنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان با بیان اینکه این جشــنواره نتیجه 
تلاش همه افراد و مسئولین زحمتکش است از همه 

هنرمندان مسئولین استانی و کشور قدردانی کرد.
مجید قناد از حضور هنرمندان پیشکســوت در 
آیین اختتامیه تشکر کرد و افزود: 130 هزار کودک 

و نوجوان در این جشنواره شرکت کردند.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان 
با بیان اینکه 400هنرمند در قالب 52 گروه هنری، 
ســه گروه نقالی، 9 نمایش خارجی، هشــت گروه 
خیابانی و هشت گروه هنری شهرستانی به اجرای 
نمایــش پرداختند افزود: نمایش ها در 15 ســالن 
مشــتمل بر هفت ســالن در مرکز استان و هشت 

سالن در شهرستان ها اجرا شد.
احمدرضــا احســانی از برگزاری پنــج کارگاه 
تخصصــی به پنج شــب با حضور اســاتید داخلی 
و خارجــی خبــر داد و گفت: همه مســئولین در 
برزگــرای این جشــنواره ما را یــاری کردند که از 
مدیــرکل مرکز هنرهای نمایشــی و مجید قناد به 

عنوان دبیر جشنواره تشکر می کنم.
در این مراســم بزرگداشت هنرمند پیشکسوت 
»رضا بابک« نویســنده و کارگردان تئاتر نیز برگزار 
شــد که وی با اشــاره به اینکه 26 بازی خانه دارم 
که برای کودکان و نوجوانان نوشــتم گفت: نیاز به 
شرایطی داریم که کار کنیم و از تجربیات ما بیشتر 

استفاده شود.
خانــه تئاتر و کانون پــرورش فکری کودکان و 

نوجوانان جایزه ویژه »دوستدار کودک« خود را در 
بخش خردسال به نمایش »پر« به کارگردانی اکرم 

ابوالمعالی اهدا کردند.
در بخش کــودک، نمایش کچــل کفترباز« به 
کارگردانــی آزاده انصاری جایزه ویژه »دوســتدار 

کودک« را به خود اختصاص داد.
محمــد جهان پا کارگــردان نمایش »افســانه 
مــاردوش« نیــز در بخش نوجوان، ایــن جایزه را 

دریافت کرد.
خانــه تئاتر و کانون پــرورش فکری کودکان و 
نوجوانان جایزه ویژه بخــش خیابانی را به نمایش 
»وقتی هفت ســالم بــود« بــه کارگردانی مهدی 

حبیبی تقدیم کرد.
در ایــن جشــنواره نمایش هــای »آینــده مال 
بچه هاســت« به کارگردانی هیام احمدی از اصفهان، 
»نقل مبارک و آقــای طبیعت« به کارگردانی پژمان 
شاهوردی از لرســتان، »هرکسی توی دنیا یه شکل 
و رنگــی داره« به کارگردانی حامد ترابی از همدان و 
»هوشنگ لاک پشــته« به کارگردانی الکا هدایت از 
تهران به عنوان نمایش های برگزیده در ارتباط با شعار 
»تئاتر، کودک، طبیعت« توسط اداره کل حفاظت از 

محیط زیست استان همدان تقدیر شدند.
در پایــان نیز نفــرات برتر جشــنواره معرفی 

شدند.

سپهرغرب با بررسی وضعیت صادرات سفال لالجین مطرح کرد

مشکلات ارزی گریبانگیر صادرات شهر جهانی سفال
سپهرغرب، گروه خبر: در گفتگو با متولیان 
و فعــالان عرصه صنایع دســتی به خصوص 
ســفال لالجین آنچه از برآیند سخنانشان به 
دســت آمد این بود که مشکلات ارزی دست 

صادرکنندگان سفال را بسته است.
لالجین شهری است که مردمانش به سفال این 
منطقه عرق دارند و 80 درصد از جمعیت آن دست 
بر این آتش داشته و به پیشه سفالگری، تولیدکننده 
سرامیک  و شــغل های وابسته آن مشغول هستند. 
همین مسئله باعث شده است تا پتانسیل بالایی در 
این منطقه برای جذب گردشــگرانی که به صنایع 
دستی علاقمند هســتند ایجاد شود. این درحالی 
اســت که چند ســالی هم از معرفــی لالجین به 
عنوان"شهر جهانی ســفال" می گذرد و این شهر 
وارد چهارمین سالی می شود که عنوان شهر جهانی 
را دریافت کرده اســت، اما اگر در یک سال آینده 
نتوانــد مولفه هایی را که برای ایــن عنوان در نظر 
گرفته شده است به دست بیاورد، دیگر شهر جهانی 
ســفال نخواهد بود و با پس گرفتــن این عنوان از 

لالجین شهر دیگری نامزد این عنوان خواهد شد.
در 3 سال گذشته برای ارتقای وضعیت لالجین 
در حوزه هــای مختلف اقدامات خوبی انجام شــده 
اســت اما شهر گردشــگری که حتی یک اقامتگاه 
با اســتانداردهای مناســب ندارد تا گردشگران و 
مســافران داخلی و خارجی از آن استفاده کنند با 
این سرعت کم در مسیر توسعه نمی تواند به حفظ 

عنوان جهانی خود امیدوار باشد.
خبرنــگار ســپهرغرب برای بررســی وضعیت 
گردشگری و صنایع دســتی این منطقه با متولیان 
این حــوزه گفت وگویی انجام داده اســت.آنچه در 
آغازمی آیــد توضیحات علی مالمیر مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان همدان 

در رابطه با شهر لالجین است
مالمیر با اشــاره به رایزنی هایی که در ســطح 
جهانی برای شناســاندن لالجین به عنوان "شــهر 
جهانی سفال" انجام شده است گفت:تلاش کردیم 

تا لالجین در حوزه سفال در جهان معرفی شود.
وی با بیان این نکته که مرکز دادوســتد سفال 
در کشــور ما لالجین است افزود: در سراسر کشور 
و حتی خارج از مرزها ســفال ایران با نام ســفال 
لالجین عرضه و به فروش می رســد. در حال حاضر 
نیز اغلــب تجاری کــه در زمینه ســفال فعالیت 

می کنند اهل شهر لالجین هستند.
مدیر کل میــراث فرهنگی اســتان همدان در 
خصوص تبلیغاتی که دربــاره لالجین با محوریت 
شــهر جهانی سفال صورت گرفته است گفت: یکی 
از مهم ترین اقداماتی که برای تبلیغ شــهر لالجین 
انجام گرفت معرفی این منطقه از طریق رسانه ملی 
و برنامه پرمخاطــب خندوانه بود که در آن کارگاه 

آموزشی سفال اجراشد.
مالمیــر در ادامه افــزود: همچنین تبلیغاتی در 
نشــریات مکتوب و فضای مجازی برای معرفی این 
شهر به گردشــگران داخلی منتشر شد و همه این 
مــوارد در کنار هم فضایی را شــکل داد تا اکنون 
کمتر گردشگری باشــد که به استان همدان سفر 

کند اما از شهر لالجین بازدید نداشته باشد.
وی همچنیــن با تاکید بر جایــگاه تبلیغات در 
معرفی این شــهر بیان کرد: همین تبلیغات باعث 
ایجاد یک جریان رسانه ای برای توجه به لالجین به 
عنوان شهر جهانی سفال شد و مستندهایی که در 
این زمینه ســاخته و پخش شد موجب معرفی این 

جاذبه گردشگری استان به مخاطبان شد.
مدیر کل میــراث فرهنگی اســتان همدان در 
مورد معرفی لالجین به عنوان شهر جهانی سفال به 
گردشگران خارجی عنوان کرد: وقتی که منطقه ای 
به عنوان یک شهر جهانی از طرف سازمان جهانی 
گردشگری پذیرفته می شــود این نهاد بین المللی 
اطلاعاتی را در مورد شــهر جهانی ثبت شــده در 
سایت خود بارگذاری می کند تا تمام گردشگران از 
جاذبه های توریستی شهر مذکور اطلاع پیدا کنند.

مالمیربا اذعان بر نقش مثبت صنعت ســفال در 
مبادلات تجاری گفت: تمام فعالان صنایع دســتی، 
لالجین را به عنوان مرکز ســفال و صادرات آن به 
اقصا نقاط جهان می شناســند. حتی در نمایشگاه 
فیتور اســپانیا نیز نماینده استان که در این رویداد 
جهانی حضور داشــت از ســفالگران و هنرمندان 

لالجین بودند.
وی با اشاره به ایجاد زیرساخت و آموزش مناسب 
در خصوص سفالگری تصریح کرد: با توجه به وفاقی 
که در کل استان برای شهر لالجین به وجود آمده 
اداره کل میراث فرهنگی اســتان در حوزه تقویت 
زیرساختی وارد شــد و با آموزش های تخصصی به 

ارتقای صنایع دستی در لالجین پرداخت.
این مقام مســئول در ادامه خاطرنشــان کرد: 
اگر مقایســه ای داشته باشــیم از امروز این شهر با 
گذشته آن، شاهد هستیم که تحولات مثبتی اتفاق 
افتاده و شــهر لالجین بیشــتر از قبل مورد توجه 
تصمیم گیران در سطح استان قرارگرفته و اعتبارات 

بیشتری به سمت لالجین سوق داده شده است.
مدیر کل میراث فرهنگی استان همدان با عنوان 
اینکه وضعیت درآمدی و اشتغال ساکنان این شهر 
نسبت به چهارسال گذشته رشد محسوسی داشته 
اســت گفت: ارزش افزوده ای که امــلاک تجاری 
در شــهر لالجین به دســت آورده اند حاکی از آن 
است که دســتاورد اقتصادی خوبی از کسب و کار 
داشته اند و در حال حاضر وضعیت به گونه ای شده 
اســت که مساله اصلی این شهر کمبود جا و زمین 

برای احداث واحدهای تولیدی و صنعتی است.

مالمیر با بیان اینکه اشتغالزایی خوبی در لالجین 
و شــهرهای مجاور آن ایجاد شده خاطرنشان کرد: 
اکنون شــاهد هستیم که شــهر لالجین با کمبود 
کارگر مواجه اســت و حتی از شهرهای اطراف نیز 
نیروی کار به این منطقه مراجعه می کند و از همین 
رو لالجین توانســته نقش موثری در اشــتغالزایی 

داشته باشد.
وی در پایــان مشــکلات ارزی را یکی از موانع 
پیش رِوی صادرکنندگان ســفال دراستان همدان 
دانست و گفت:شاید این سوال برای شما پیش آمده 
باشــد که چرا صادرات از مبدا گمرک اســتان کم 
اســت.در رابطه با همین موضوع مشــکلات ارزی 
و اســتفاده از ارز نیمایی و تبدیل آن باعث شــده 
تا فعالان این صنعت محصــولات خود را از طریق 
مبادی دیگر گمرک و همچنین با اســامی دیگری 
صادر کنند. اما با این حال میزان صادرات ســفال 

نسبت به چند سال گذشته رشد پیدا کرده است.
در همیــن راســتا و با توجه بــه اهمیت نقش 
شــهرداری لالجین درحفظ و ارتقای این منطقه به 
عنوان مرکز صنعت ســفال درسطح کشور و جهان 
خبرنگار سپهرغرب طی مصاحبه ای با حمید محبی 
مجید شــهردار لالجین جویای وضعیت این شــهر 

شد.
محبی مجیــد درخصوص اقداماتــی که برای 
ارتقای شهر توسط شــهرداری لالجین انجام شده 
اســت گفت: تاکنون پروژه هایی برای سامان دادن 
به فضا و ســاختار شهری لالجین ترتیب دادیم که 
شــروع پروژه پیاده راه ســازی در بلوار اصلی شهر، 
ساماندهی سرویس های بهداشتی، بهسازی معابر و 

جهت جذب گردشگر از جمله این اقدامات است.
وی دربــاره امکاناتی که این شــهرداری برای 
کارگاه های تولیدی سفال فراهم آورده است گفت: 
در جهت خدمت رســانی به کارگاه هــای تولیدی 
سفال در لالجین تلاش کردیم تا بتوانیم گازرسانی 
مناسبی به این کارگاه ها داشــته باشیم همچنین 
کمک به آن ها بــرای جمع آوری و امحای ضایعات 
سفال نیز از فعالیت های شهرداری لالجین در رابطه 

با سفالگران است.
شــهردار لالجین با اشاره به تســهیلاتی که به 
ســفالگران ارائه می دهد گفت: بــا همکاری بنیاد 
مسکن نیز تســهیلاتی درنظر گرفته شده است که 
تا ســقف 40 میلیون تومان وام به سفالگران تعلق 
می گیــرد که صرف بهســازی و یا نوســازی محل 

کسب و کار خود نمایند.
محبی با اشــاره به ایجاد ظرفیت بیشــتر برای 
کمــک به کســب و کار ســفالگران ایــن منطقه 
خاطرنشــان کرد: با توجه به تغییر کاربری که در 
کمیســیون ماده پنــج در نظر گرفتیــم از میدان 
شهرداری به طرف میدان امام خمینی)ره( در حال 

ایجــاد فضا برای احداث کارگاه ها و فروشــگاه های 
سفال هستیم.

وی افــزود: علاوه بــر مواردی که ذکر شــد با 
همکاری بخــش خصوصی پیگیر هســتیم تا یک 
زمین 10 هکتاری در خارج از شــهر برای توسعه 

کارگاه های سفالگری تعیین شود.
شــهردار لالجیــن با توضیح وضعیت شــهرک 
صنعتــی لالجین گفت: این شــهرک بــا ظرفیتی 
نزدیک به ســیصد کارگاه تولیدی در حال ساخت 
چینی آلات بهداشــتی است و شــاید تنها شهرک 
صنعتی در کل اســتان باشد که تمام واحدهای آن 

مشغول به کار هستند.
محبی در رابطه با وضعیت صادرات محصول از 
شهرک صنعتی لالجین اضافه کرد: محصولات این 
شهرک به کشــورهایی همچون عراق، افغانستان و 
اروپا در حال صادرات اســت کــه با در نظر گرفتن 
رونقی که در این شهرک مشاهده کردیم به دنبال 

ایجاد فاز دوم آن برای ارزآوری بیشتر هستیم.
وی در خصوص تبلیغ این منطقه به عنوان شهر 
جهانی ســفال گفت: در این مورد همکاری هایی با 
اداره کل میراث فرهنگی اســتان انجام شده است 
که اخیرا هم در نمایشــگاهی کــه در چین برگزار 
شد مســاله معرفی و بازاریابی برای صنایع دستی 
تولیدشــده توســط صنعتگران لالجیــن در قالب 

بروشور به زبان انگلیسی تهیه و توزیع شد.
این مقام مسئول در شهرداری لالجین همچنین 
گفت: همایشــی که چند روز قبل با حضور بنده و 
نماینده صنعتگران ســفال در مالزی برگزار شد نیز 
زمینه مناســبی را برای معرفــی لالجین به عنوان 

شهر جهانی سفال فراهم آورد.
محبی در پایان با اشــاره به نقــش ارگان های 
مختلــف در پیشــرفت صنعت ســفال در لالجین 
بیان کرد: در کنار شــهرداری دســتگاه هایی مانند 
فرمانــداری، بانک ها، بیمــه و اداره مالیات با ارائه 
تســهیلات و امتیازاتی می توانند بــه رونق تولید 
صنعت ســفال این منطقه کمک شــایان توجهی 

نمایند.
در ادامه خبرنگار ســپهرغرب در جهت تکمیل 
صحبت هــای ایــن دو مقام مســئول گفت وگوئی 
داشــت با یکی از صنعتگران ســفال شهر لالجین، 
آنچه می خوانید صحبت هــای رضا زارع پور یکی از 

فعالان حوزه سفال و صنایع دستی لالجین است
ایــن صنعتگــر در حوزه ســفال بــا تاکید بر 
اشــتغالزایی کــه صنعــت ســفال در لالجیــن و 
شــهرهای اطراف ایجاد کرده گفت: طبیعتا یکی از 
شاخصه های شهر صنعتی این است که اغلب افراد 
ســاکن و حتی مجاور آن تحت تاثیــر بازار کار به 

وجودآمده بیکار نمانده و صاحب شغل می شوند.
زارع پور با اشــاره به ثبت لالجین به عنوان شهر 

جهانی ســفال مطرح کرد: قطعا انتخاب لالجین به 
عنوان شــهر جهانی ســفال نیز تاثیرات مثبتی بر 
رشد اشتغالزایی داشته اســت که البته قبل از آن 
هــم در لالجین به دلیل وجــود حجم بالای تولید 

مشکل کمبود نیروی کار وجود داشت.
وی با بیان خدمات اخیر شهرداری در خصوص 
فضاسازی شهری و ارائه خدمات به سفالگران گفت: 
شــهرداری لالجین در چند ســال اخیر با توجه به 
زیبا ســازی و ارتقای مبلمان شهری بستر مناسبی 

را برای جذب گردشگران فراهم آورده است.
این صنعتگر سفال در خصوص مشکل صادرات 
این صنایع دســتی گفت: متاســفانه یکی از موانع 
صادرات سفال مشــکلات ارزی و بالا رفتن هزینه 
گمرک اســت که دامنگیر صادرکنندگان شــده و 
مسئولان ذی ربط باید برای آن درصدد چاره باشند.

زارع پور در مورد مشــکلات موجود بر ســر راه 
سفالگران لالجین افزود: یکی دیگر از معضلاتی که 
ســفالگران با آن مواجه هســتند نبود فضای کافی 
برای احداث کارگاه است که این مشکل در شهرک 
صنعتی لالجین بغرنج تر از ســایر بخش های شهر 

لالجین است.
وی ادامه داد: از دو سال پیش صحبت هایی در 
مورد اجرای فاز دوم شهرک صنعتی لالجین مطرح 
شــده اما تا به حال اقدامی در رابطه با این موضوع 

صورت نگرفته است.
همان طور که از صحبت های مسئولان و یکی 
از ســفالگران لالجینی مشــهود بود، شهر جهانی 
ســفال دارای فرصت ها زیادی است که اگر برای 
تقویــت آن ها برنامه ریزی نشــود یکــی دیگر از 
بسترهای توسعه استان همدان از دست می رود. 
واقعیت این اســت که تا به حال نیز مســئولان 
برای ارتقای ســطح این شــهر بودجه های خوبی 
در نظــر گرفته و پروژه هــای عمرانی قابل قبولی 
را در پیش گرفته اند اما وقتی از حضور این شهر 
در ســطح جهانی صحبت می کنیم مســلما باید 
شاخص های رفاهی، گردشگری و عمرانی آن نیز 
در حد ادعای جهانی بزرگ باشــد تا بتوانیم در 
این عرصه نیز حرفی برای گفتن داشته باشیم. با 
وجود همه تلاش هایی که برای توسعه و زنده نگه 
داشتن این منطقه برای حفظ عنوان شهر جهانی 
سفال انجام شده اســت اما مسائل دیگری مانند 
مشــکلات ارزی صادرکنندگان، عدم بسته بندی 
مناســب محصولات ســفالی که مطابق با ذائقه 
مشــتری بین المللی باشد، نبود فضای کافی برای 
توسعه کارگاه، عدم جذب سرمایه گذار، مشخص 
نبودن وضعیــت تعلق مالیات بر صنایع دســتی، 
ارائــه نشــدن تســهیلات بانکی مناســب برای 
کارآفرینان حوزه ســفال همچنان موانعی بر راه 

توسعه شهر جهانی سفال خواهد بود.


